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Uspešno 1987
Ob sprehodu starega v novo leto smo vedno 
optimistično razpoloženi. Ugotovimo, da 
smo dosegli v preteklem letu velike rezulta- 
te in da se je potrebno v naslednjem letu še 
bolj potruditi. Seveda velja to tudi za DO 
ŽITO, s tem da dajem našemu delovanju v 
!etu 1986 naslednje ocene:
DOBRE
7 Za nami je rekordno leto po realiziranih 

investicijah.
2 Dosežena akumulacija že omogoča svo- 

bodnejše poslovanje.
3 Imamo osebne dohodke, ki so že nad 

Povprečjem Slovenije.
SLABE
1. V večini naših proizvodnih programov 

beležimo padanje proizvodnje, kot po
sledica padanje prodaje.

2. Nisem zadovoljen z organiziranostjo na
še OZD, saj bi lahko z boljšo dosegli 
učinkovitejše rezultate.

2. Še premalo izkoriščamo stroko pri na- 
šem poslovanju.

Očitno je, da je naše poslovanje vsak dan 
bolj odvisno od nas samih. Kljub pričakova- 
niu velikih sprememb v ekonomskem siste
mu ne moremo naprej brez pojačanega 
tempa našega delovanja. Rešiti bomo mora- 
'' uganke, kako vplesti več znanja in enotno- 
sf' v naše delo. Bolj se bomo morali posveti- 
b ustvarjanju dohodka in manj delitvi, 
jsem članom naše delovne organizacije že- 
'm uspešno in srečno leto 1987.

Marko Sok

Vsem sodelavcem, upokojencem, štipendistom in 
poslovnim partnerjem želimo srečno in uspešno leto 1987

Uredništvo Glasnika

Plan za leto 1987 — 
kopica odprtih vprašanj
Sprejet rokovnik v delovni organizaciji Žito zah
teva pospešene aktivnosti v pripravi planov, zato 
so le-te v polnem teku tako v temeljnih organizaci
jah kot tudi v delovni skupnosti skupnih služb.

Strokovno verificirane Ugotavljamo pa, da 
smernice temeljijo na obstaja nekaj neenotno-
določilih samoupravne
ga sporazuma o temeljih 
plana DO Žito za tekoče 
srednjeročno obdobje 
ter na do sedaj znanih 
izhodiščih resolucije o 
politiki družbenega in 
gospodarskega razvoja 
za leto 1987.

Letošnje resolucijske 
opredelitve so globalno 
dobro zastavljene in 
opredeljujejo samo te
meljne pogoje gospo
darjenja, ne pa, kot pre
tekla leta, tudi obnaša
nja posameznih gospo
darskih subjektov.

ne usmeritve. Predvsem 
ocenjujemo, da bo zara
di časovnega zamika pri 
usklajevanju cen prišlo 
do slabšega cenovnega 
razmerja, kar bo pome
nilo rast porabljenih 
sredstev v strukturi ce
lotnega prihodka. Prav

smo izkoristili vseh da
nih možnosti. Zato se v 
izhodiščih za pripravo 
plana usmerjamo v ukre
pe, ki bodo odpravljali 
slabosti in s tem ustvar
jali pogoje za njegovo 
realizacijo. Posebno po
zornost dajemo količin-

Solidarnost v izvozu

sti med resolucijsko de
klariranimi načeli in 
konkretnimi opredelitva
mi ukrepov ekonomske 
politike za leto 1987.

Predvsem pa bi morali 
skupno z dokončno veri
fikacijo resolucije biti 
znani izvedbeni akti in 
predpisi, s katerimi bo
do konkretizirane tiste 
usmeritve, ki so nujne za 
oblikovanje pogojev go
spodarjenja v nasled
njem letu. Izredno po
membne so predvidene 
spremembe v obračun
skem sistemu, ki jih vse
buje Zakon o celotnem ^00 se°danji ocenijo- investicije, ki so skupne- 
prihodku m dohodku, menp niihn^n reafno ga pomena.

tako bo hitrejše tudi na- skemu doseganju proiz- 
raščanje amortizacije in vodnje, kjer ugotavlja- 
obresti za obratna sred- mo, da že zelo zaostaja-, 
stva. Glede na ta predvi- mo za srednjeročnimi 
devanja, se bo v struktu- izhodišči.
ri celotnega1 prihodka w .___. .
slabšal delež dohodka, nQV tem delu planiranja 
kar ob težnii da zadrži- pa 50 Pomembm vsi vidi
mo akumuiativnost na ki Oženja na domačem 
nivoju tega leta, zahteva tnrgu,Jf°2i ,zkonšca- 
rast celotnega prihodka J® m
za okoli 130 odstotkov. lozlJ,ve9a delovnega ča-

Pri tem predvidevamo prestrukturiranja,
gibanje osebnih dohod- razvoJa tv ozJem sm,s'u 
kov v skladu z rastjo pro- 'n investiranja, s poseb- 
duktivnosti in dohodka, no Pozornostjo tud, na

dnevi Se bližajo zadnji nost bank za izvajanje 
Se nu!z*ekaj°čega leta, plačil delovnih organi- 
razmj-jčalno že začne zacij je tisto, kar je ka-
storj

de|a opravljenega čakanje na izvedbo pla- Najbolj problematična 
°žna- at?re Posebnosti čil v tujino je tista nego- ostaja nabava kakaovca 
velia|c>i° leto, kaj 
itdjal° druc -&&

lenega, kaj je bilo 
kakšni so

men spotike v novem 
zakonu. Večmesečno

znotraj posameznih 
bank in na komitenta. 
DO ŽITO delno rešuje 
poslovanje preko konto- 
korenta, ne pa v celoti.

Zakon o amortizaciji in 
Zakon o sanaciji in pre
nehanju organizacij 
združenega dela.

Vendar pa kljub našte
tim odprtim vprašanjem 
naše smernice že vsebu
jejo nekatere predvide-

meni njihovo 
rast. Kot vidimo, je izdelava

V analizi doseženih re- plana za leto 1987 zaradi 
zultatov za devet mese- cele vrste odprtih vpra- 
cev in pričakovanj do šanj izredno zahtevno 
konca leta ugotavljamo, delo, še bolj pa bo zah- 
da smo sicer dosegli ne- tevana realizacija po
kate re pomembne uspe- stavljenih ciljev, 
he, da pa kljub temu ni- Rudi Kajtner

in kakao masla, ki sta 
največji uvozni surovini. 
Poleg tega je problema
tično še plačevanje re
zervnih delov in opre
me, ki se lahko plačuje

bi|a ''s'iatj o tem, kaj je mogoče zagotoviti tuje- le s pravicami po gene- 
nietm^ač'lnost v zuna- mu prodajalcu nobene- ralnem uvozu.
Vanju i^.l1nskem pošlo- ga plačilnega termina. Vsa plačila v mozem-

bi tovost, ki absolutno po- 
drugače storiti slabšuje pogoje trgova- 

obljub, da nja našega gospodar- 
h°d’aj''in napak v pri- stva. Medtem, ko se pri 
p' m'etu ne bo. izvozu zahteva plačilo v 

raZrničiUSamo kratko 60 dneh, pri uvozu niKii '■•Sl*''4-

Pr^a 1986 v naši Jasno je, da vsled tega stvo pa naj bi bila tudi v 
da smrVa Značilnost je, tuji partnerji niso pri- prihodnje vse bolj od-
Vem P°slovali po no- pravljeni na predhodno visna od neposrednega
p°siova °nu 0 deviznem izročitev blaga kot pa je priliva za izvoženo bla-
Poien ari|u' ki nam je zagotovljeno plačilo, go. Torej pogoj za pla-

Solidarnost pri pokriva
nju obveznosti kpo za
padlosti med bankami 
je zelo problematična 
kakor tudi delitev kvot

no|eo ki nam je
Racije dv° °čene 'iberali- 

celoPri uv0VV0Zu in
Se| turiiU 0preme prine- 
dWdl eno veliko po-

K°st. Nelikvid-

čevanje je, in bo tudi v 
prihodnje, vse bolj ne
posredno vezan na iz
voz, kar pomeni, da bo v

Nadaljevanje na 2. strani

Po uspelem referendumu

Slaščičarna Bistrica 
združena v DO Žito
Na referendumu, ki je potekal 26. novembra v ganizacija. Verjetno je 
vseh temeljnih organizacijah in v skupnih službah bila ena najmanjših (če 
Žita, kakor tudi v slaščičarni Bistrica, se je večina ne celo najmanjša) de- 
zaposlenih izrekla za priključitev omenjene slaš- lovnih organizacij sploh, 
čičarne k Žitu. saj je štela vsega sedem

Slaščičarna Bistrica, slaščičarna »pri Lenč- zaPoslenih' K'iub Pnza' 
ki je po Domžalah in v ku«, je doslej poslovala devnostl vseh zaposle" 
okolici bolj znana kot kot enovita delovna or- Nadaljevanje na 2. strani
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Solidarnost v izvozu
Nadaljevanje s 1. strani
nastopajočem letu treba 
storiti vse, da bi se iz
voz, kljub najrazličnej
šim težavam, povečal. 
Pri tem pa so težave v 
proizvodnji le eden od 
omejitvenih faktorjev. 
Gotovo ne najmanjši 
problem je tudi izvozna 
cena. Razkorak med na
raščajočimi proizvodni
mi stroški in izvozno ce
no se vedno hitreje po
večuje. Z vidika prihod
ka postaja izvoz na ta 
način vse manj zanimiv. 
Velik padec vrednosti 
ameriškega dolarja po
raja nove probleme. Ru
ši dosedanja razmerja 
cen na tržišču. Zlasti na 
konditorskem področju 
prihaja do novih ponud
nikov po izredno konku
renčnih cenah na tržiš
čih, na katerih se je pre
ko Hitschlerja, našega 
kooperanta, doslej pro
dajajo naše blago. Zlasti 
arabske države so tržiš
če, kjer so se naši izdel
ki doslej dobro prodaja
li, sedaj pa se zaradi ne
ugodnega tečaja naci
onalnih valut do DM ta 
vrata zapirajo. Prav tako 
je tudi v Angliji, kjer je 
padec vrednosti funta v 
primerjavi z DM, one
mogočal izvoz naših iz
delkov. Pričakovanja, da 
se bo zgodil preobrat, 
da bo dolar začel po
novno rasti, se niso 
uresničile. Ob vstopu v 
leto 1987 stojimo tako 
pred odprtimi vrati, ko 
ne vemo kam vodi pri
hodnost. Eno je gotovo 
- ne glede na vse nejas
nosti bomo morali izva
žati. Kdo bo kupoval in 
koliko bomo lahko iztr
žili, pa je povsem nez
nano, če upoštevamo, 
da bo letošnji izvoz da
leč pod pričakovanji in 
da naj bi bil prihodnje 
leto za 6% večji od le
tošnjega, bo to zelo tež
ko doseči. Kvaliteta in 
nizka cena sta dve zah
tevi trga, ki jima bo tre
ba zadostiti. To pa bo 
mogoče doseči le z več
jo inventivnostjo z novi
mi artikli, ki jih še ni na 
trgu. Vprašanje pa je, 
kako priti do njih? Že le
ta premlevamo ta pro
blem.

Kam v prihodnje, se 
sprašujejo Američani. 
Kaj lahko pričakujemo 
od konditorskega tržiš
ča v letu 1987? Statisti
ka želi ugotoviti, kaj se 
dogaja v letu 1986, kljub 
temu pa je včasih težko 
dati pravo oceno in na
poved. Vladne napovedi 
kažejo le na počasnejšo 
stopnjo rasti za nekaj 
naslednjih let. Vpraša
nje pa je, koliko je taka 
napoved pravi izgled za 
prihodnost? Predvideno 
je bilo, da bo konditor- 
ska poraba v letu 1986 
rasla in da bo osebna 
poraba narasla na 20 
funtov letno. Statistiki 
pričakujejo konec leta 
radovedno, če se je to 
res zgodilo. Torej kakš

ni so izgledi za 1987? 
Ne glede na to, kaj bo 
pokazala statistika 1986, 
so poslovneži optimi
stični glede tega, kje se 
nahajajo in kam se tržiš
če razvija. 'Na leto 1987 
gledajo kot na leto no
vih priložnosti, vendar z 
določenimi predpostav
kami. Tržna poraba za 
1987 je »kvaliteta«, pri 
vseh izdelkih z oznako 
»novo ali izboljšano«. 
Najpomembnejše vodil
ne firme vpeljujejo na
grade za odrasle ali go- 
urmet linije in pa pove
čanje teže pri številnih 
poznanih konditorskih 
komadnih izdelkih.

Pričakuje se, da bo 
uvoz izšel iz zagate, če
prav je splošen vtis, da 
se bo zmanjšal zaradi 
spremenjenih tečajnih 
vrednosti.. Spremenjena 
vrednost dolarja na sve
tovnem trgu bo prevzela 
razliko.

Združevanje in sode
lovanje sta del akcije za 
leto 1987, toda ker se je 
znižalo število srednjih 
podjetij, ki so se proda
jala ravno zaradi fuzij 
oz. združevanja, se bo 
ta proces umiril.

Mnogo konditorskih 
organizacij pričakuje, 
da bo lahko svojo dejav
nost razširilo na druga 
blagovna področja kot 
obliko za pridobitev šir
šega tržnega deleža. 
Širšo vključitev snack- 
sov in sladoleda načrtu
jejo številni obstoječi 
konditorski proizvajalci. 
Cvrtki, kolački, granola 
in drugi snack proizvodi 
(prigrizki) kot novosti 
bodo še najbolj verjetno 
naraščali nekaj prihod
njih let.

Lahko bi rekli, da je 
napoved iz »kristalne 
krogle« sladka in v zna
menju čokolade, toda 
naraščanje blagovnih 
znamk nečokoladnih iz
delkov bo to dominacijo 
prizadelo. Vizija potroš
nikov z denarjem, ki ga 
bodo lahko porabili za 
konditorske izdelke in 
snackse, pa so le sanje 
»vedeževalke«.

Torej nič kaj obetavni 
izgledi onkraj luže. Ta 
ocena je povzeta po re
viji Confectioner 11/12- 
86 in je zelo poučna, ker 
strokovno vedežuje: Pri
ložnosti bodo, vpraša
nje je le, kdo in kako jih 
bo znal izkoristiti. To ve
lja tudi za nas!

Kako smo pripravljeni 
na takšne priložnosti? 
Mirno lahko rečemo: 
vsak po svoje. To pa ne 
pomeni, da proizvodne 
TOZD ne vlagajo kar 
največjih naporov za re
alizacijo izvoznih po
slov. Nasprotno, izvozna 
naročila so tako po kva
liteti kot tudi terminsko 
zelo zahtevna in z upo
števanjem objektivnih

težav zelo dobro uresni
čena. Odstotek reklama
cij je zelo nizek, čeprav 
se tudi temu ni mogoče 
povsem izogniti (kvalite
ta čokoladnega obliva, 
kovinski deli v izdelkih, 
pomanjkljivosti v delu 
ZT službe, itd.). Števil
nim nevšečnostim pa bi 
se lahko izognili, če bi 
kot celotna DO več po
zornosti namenjali izvo
zu. Za nami je obdobje, 
ko smo se v našem go
spodarstvu prepričevali, 
kaj vse je izvozno in 
uvozno povezano zno
traj ene delovne organi
zacije ne glede na for
malno delitev dela po 
proizvodnih TOZD. 
Predlog SaS za pospe
ševanje izvoza še ni za
živel, ker vsi predstavni
ki TOZD še niso prepri
čani, da je ne glede na 
višino formalne vključi
tve v uvoz in izvoz to 
vendarle skupen interes 
vse zaposlenih v DO. 
Preko takega namen
skega sklada bi se lahko 
reševale številne zadeve 
med posameznimi 
TOZD, katerih rešitve so 
sedaj zelo zapletene. 
Solidarnost in skupen 
interes vseh zaposlenih 
v DO, ki ju naj bi zago
tavljal tak SaS za pospe
ševanje izvoza pa se z 
iskanjem le trenutnih re
šitev razodeva neenot
nost položaja zaposle
nih v DO. Ta neenotnost 
pa največkrat ni rezultat 
dobrega ali slabega de
la ožje enote, temveč 
položaja le-te v širšem 
družbenem okolju v DO 
in širše. Ker problem 
povečanja izvoza ostaja 
oziroma se prenaša kot 
naloga v naslednje leto, 
ostaja na nas vseh tudi 
odnos do izvoza, odnos 
do večje solidarnosti 
znotraj DO, da bi z zdru
ženimi močmi čim lažje 
premagovali pot na sve
tovni trg.

Ob koncu želim vsem 
zaposlenim v DO ŽITO, 
da z bolj skupnimi hote
nji v gospodarjenju v 
DO zakoračimo v novo 
1987. leto ter želim pri
jetno praznovanje.

Veber Blaž 
vodja ZTS

Slaščičarna Bistrica združena v DO Žito
Nadaljevanje s 1. strani

nih in kljub dobremu 
slovesu, ki si ga je prido
bila s kakovostjo svojih 
izdelkov, so se začele 
pojavljati tudi nekatere 
slabosti, ki so privedle 
do razmišljanj o združi
tvi z eno od večjih delov
nih organizacij.

. 7: 4 ■

Rezultati referenduma po posameznih TOZD:

Pekarstvo in teste-

št.
upravič. »za« »proti«

neve
ljavno

ninarstvo 648 387 145 9
Triglav-Gorenjka 383 277 32 17
Tehnični obrati 78 52 17 1
Šumi 288 175 45 2
Blagovni promet 90 72 1 —
Pekarna Kranj 86 54 20 —
Pekarna Vrhnika 82 52 19 —
Pekarna Dolenjska 111 85 15 —
Pekarna Krško 78 57 7 1
Imperial 295 210 28 11
Maloprodaja 111 96 10
Milini 200 158 25 1
DSSS 156 133 5 —

V slaščičarni Bistrica 
so predstavljali največji 
problem visoki režijski 
stroški, premajhna pa je 
tudi njihova akumulativ
na sposobnost. Zaradi 
majhnega števila zapo
slenih so se pojavljale v

primerih bolezenskih 
odsotnosti vrzeli v proiz
vodnji, ki so jih morali 
zapolniti z nadurami ali 
s honorarno pomočjo, 
kar je predstavljalo tež
ko finančno breme za 
delovno organizacijo.

vanju. Pozitivno poslo
vanje pa je bilo doseže
no tudi na račun razme
roma nizkih osebnih do
hodkov.

In kaj sta obe strani 
pridobili z združitvijo? 
DO Žito je pridobilo svoj
prvi prodajni objekt v 

Kljub težavam, s kate- Domžalah, kjer se bosta 
rimi se je ukvarjala DO ohranili obe funkciji - 
Slaščičarna Bistrica, ni- prodajna in proizvodna
so imeli izgube v poslo-

Rezultati referenduma na nivoju DO Žito so bili 
naslednji: 
število upravičenih 
glasovalcev 
število glasovalcev na 
referendumu
»ZA« sprejem sporazuma je 
glasovalo
»PROTI« sprejemu je 
glasovalo 
neveljavnih je bilo

2606

2217 ali 85,1% zaposl. 

1805 ali 69,3% zaposl.

369 ali 14,2% zaposl. 
42 ali 1,6% glasovnic

tudi v prihodnje. Za 
delavke dosedanje DO 
Slaščičarna Bistrica pa 
pomeni združitev večjo 
ekonomsko-materialno 
varnost, boljše osebne 
dohodke in možnost za 
nadaljnji razvoj in poso
dobitev.

Organizacijsko je po
stala slaščičarna Bistri
ca sestavni del (poslov
na enota) delovne enote 
Pekarna Kamnik.

' > ?i
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Na obisku v pekarni Krško
Temeljna organizacija Pekarna Krško je zelo 
redek »gost« na straneh našega glasila, tako da 
marsikdo ne pozna dela tega kolektiva. Zato ga 
tokrat podrobneje predstavljamo.

. Leta 1978 se je pekarna 
izločila iz temeljne organi
zacije Imperial in postala 
samostojna TOZD v sklopu 
DO Žito. Že v naslednjem 
'etu je stekla gradnja nove- 
9a obrata v Brežicah, kjer 
80 leta 1980 začeli s proiz- 
^njo. V obeh obratih je 
skupaj zaposlenih 84 ljudi.

Pekarna Krško oskrbuje 
anevno okoli 60 tisoč ljudi. 

k no. dnevno prodajno 
območje sega tudi na del 
Hrvaške, kjer so drugačni 
Prodajni pogoji kot v Slo- 
veniji. Cene kruha so na
mreč v sosednji republiki 
mzje, stroški dobave so 
e9Ji, srečujejo pa se tudi z 
ecjo konkurenco tamkajš- 

nl'h pekarn.
V poletnih mesecih so se 

, |PeJ' prebiti na sezonsko 
Z',' ki sega od Reke do 
arlobaga, vključno z oto- 
ma Krk in Rab. Omenje- 
zahtevno in hkrati do- 

sno tržišče oskrbujejo 
ZaPored že več let.

roizvodni program pe-
vseh6 if nasledni': Poleg 

8e.n običajnih vrst kruha

Hrane0 kruh?"^® emba" neW'? kruhe' proizvajajo
7oiV,a sv°Jih vrst keksov,

■ 0 uspešna je proizvod

nja in prodaja marmorna
tega kolača in rezinovega 
šarklja. Poleg tega proizva
jajo tudi veliko mlincev, ki 
so precej iskan artikel, ter 
drobtine. V sklopu tozda je 
tudi slaščičarna, kjer proiz
vajajo sveže slaščice in 
kekse (okoli 60 ton letno).

Med keksi izstopajo kot 
posebnost keksi »Simfoni
ja«. To so kakovostni do
mači keksi, v proizvodnjo 
katerih je vloženega precej 
ročnega dela. Kljub svoji 
razmeroma visoki ceni so 
keksi pri potrošnikih še 
vedno razmeroma iskan ar

tikel, saj dobivajo v pekarni 
tudi izredna naročila.

Tehnološka opremlje
nost je boljša v obratu v 
Brežicah, kjer je tehnologi
ja še razmeroma mlada, 
vendar bi bile vseeno že 
potrebne spremembe v sa
mi tehnologiji. V Krškem 
so peči v pekarni že starej
še od 10 let in kličejo po 
obnovi. Najbolj bi bila 
funkcionalna cela pekar
ska linija, vendar je za nje
no montažo premalo pro
stora.

Letošnji poslovni rezul
tati so dokaj ugodni. V pr
vih devetih mesecih se je 
povečal fizični obseg pro
izvodnje za približno pet 
odstotkov, kar je izjema v 
pekarski dejavnosti. Po
slovni dosežki so odvisni

Pekarna v Brežicah.

tudi od organizacijske in 
prodajne funkcije, ki je po 
mnenju zaposlenih v pe
karni Krško preveč zapo
stavljena na nivoju delovne 
organizacije.

Za standard delavcev je 
razmeroma dobro poskrb
ljeno. V tozdu ni nikogar s 
perečim stanovanjskim 
problemom. Delavcem so 
vsako leto na voljo krediti 
za pomoč pri individualnih 
gradnjah. V ta namen je bi
la na voljo letos stara mili
jarda dinarjev.

Delavci lahko letujejo v 
lastni prikolici, ki je že več 
let postavljena na otoku 
Krku, nekaj terminov pa 
odstopi TOZD Imperial v 
njihovih počitniških zmog
ljivostih. Interes za letova
nje se povečuje in razmi

šljajo o nakupu še ene pri
kolice.

In kakšni so razvojni na
črti?

V bližnji prihodnosti bi 
radi zgradili podno skladiš
če in mehanično delavnico 
v Brežicah, kjer obstajajo 
za takšno gradnjo prostor
ske možnosti.

Prodajno tržišče imajo 
omejeno, tako da pri proiz
vodnji kruha ni možne več
je širitve. Neizkoriščene pa 
so še možnosti večje pro
daje slaščic, kjer bi lahko z 
agresivnejšo prodajo in s 
prilagoditvami v asortima- 
nu dosegali boljše rezul
tate.

mini
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Konferenca sindikata je 
pregledala svoje delo

V petek, dne 12. decembra je bila v Ljubljani letna 
seja konference 00 ZS DO Žito, na kateri so dele
gati pregledali delo v iztekajočem se letu in sprejeli 
programske usmeritve za delo konference sindi
kata v letu 1987.

Dve povišanji osebnih 
dohodkov

Delavski svet DO Žito je na svoji seji, dne 
5.11.1986 sprejel v skladu z doseženim rezultat DO 
v devetih mesecih letošnjega leta in s politiko oseb
nih dohodkov za leto 1986 povišanje vrednosti 
osnovnega indeksnega razmerja za 20 odstotkov 
od 1.10. dalje. Tako je bila nova vrednost izho
diščne osnove 70.219 dinarjev.

Na seji 4. decembra je delavski svet sprejel sklep 
o 15-odstotnem povišanju vrednosti osnovnega 
indeksnega razmerja od 1. novembra dalje. Tako 
znaša zdaj vrednost izhodiščne osnove bruto 
80.752 dinarjev.

Obračunavanje dnevnic za 
službeno pot v tujino

Na osnovi sklepa DS DO Žito z dne 5.11.1986 se 
obračunavajo višine stroškov, ki.so jih imeli delavci 
pri opravljanju službenih potovanj v tujino v skladu 
z uredbo po Ur. listu SFRJ št. 37/83 in kasnejših 
sprememb Ur. I.3št. 41/84 in 61/85. Na osnovi 
uredbe pripada delavcu na službenem potovanju v 
tujino dnevnica za potovanje nad 12 ur in zmanj
šana - 50% za potovanje nad 8 ur. Za čas potovanja 
se šteje čas prehoda meje. Če ima delavec na 
službenem potovanju stroške nočnine, mu pripada 
dnevnica zmanjšana za 60% in nočnine po računu. 
Če ne predloži računa, mu pripada dnevnica zmanj
šana za 50%. V nalogu mora biti navedeno ali sta 
zagotovljena brezplačno prenočišče ali hrana.

Za službena potovanja na klirinško področje se 
šteje med materialne stroške dnevnica le, če je bilo 
vnovčeno kreditno pismo v višini 80%. K obračunu 
potnih stroškov je potrebno predložiti vsa dokazila 
o višini stroškov in vozovnice za prevoze. Delavec 
je dolžan izvršiti v 7 dneh po opravljenem potova
nju, skupaj s pismenim poročilom.

jJBeerial Krško:

Devet desetletij obstoja
rial ° *e *e let od prvih začetkov tovarne Impe- 
img v Krškem. Ta naš skoraj 300-članski kolektiv 

*a.res pestro zgodovino, prav gotovo pa je 
Dq *.cie korake v razvoju dosegel po združitvi v 
čj|n lto in po »specializaciji« za proizvodnjo žve- 
Pra 9ynie. Obletnica obstoja tovarne je pravza- 
jepj mir,i|a neopazno, delovno. Zato naj o preho- 

Poti spregovori vsaj tale prispevek, 
ščetki

»

<xea-

tovarne Imperial 
osemdeseta leta 

9a stoletja, ko je 
Pre9nalt franc°ska oblast 
>raJa DomheCl traP'stov iz^rapisti mbes Pri Marljeu. 
v takmt®0 dobili zatočišče 
k6 tako n' Avstroogrski in 
henburnP ,avili ‘udi v Raj- 
ftanici 9<V - sedanji Bre-
a' ki so r,POmoči° kapita
nov redu tra-
°9rskj 7 dlj' njihovi avstro- 
P°Sestvo Sc'tniki, so kupili
Sburn,, ,9radom v Raj- 
etu iq0d 'z9nanci so že v 
nio t°06 Pričeli
Č°koartVarne 
199s/lde ie

z izgrad- 
Proizvodnja 

stekla v letih

V tovarni sami je v začet
ku delalo 15 do 20 ljudi. 
Prišli so tudi strokovnjaki 
iz tovarne Egbelle iz Fran
cije. Med zaposlenimi ta
krat ni bilo žensk. Za po
gonsko energijo so si po
stavili na potoku Brestani
ca turbino s 44 kV in z na
petostjo 300 V, ki je brfla 
takrat četrta elektrarna v 
Avstroogrski.

Proizvodnja je tekla vse
skozi do prve svetovne voj
ne. Delali so jedilno čoko
lado, čokoladni prah, ka- 
kao prah in nekaj vrst čo
koladnih bonbonov. Leta 
1912 je tovarna za svojeio nrrv v 'cini i y i £ je luvdina ca ovuju

Dr Pa 189« iVOdnja liker" kvalitetne izdelke dobila 
kii°'Zv°dnip KaPaciteta te naziv »Imperial« (cesarski) 
7nP9ramov Je- znašala 200 ter postala dvorni dobavi- 

0 litrov iiw c°ko|ade in telj čokolade in likerjev. 
Ker)a na dan. Svoje izdelke je tovarna

prodajala po takratni Štar- 
jerski. Kranjski in spodnji 
Avstriji, pa tja do Dunaja.

V času 1. svetovne vojne 
je tovarna zaradi pomanj
kanja surovin prenehala z 
obratovanjem. V večjem 
obsegu so začeli delati še
le leta 1921, tako daje bilo 
zaposlenih že okoli 25 lju
di. Naredili so okoli 500 ki
logramov izdelkov na dan. 
Okoli leta 1933 so začeli 
delati tudi mlečno in lešni
kovo čokolado. Pred drugo 
svetovno vojno so izdelali 
letno 150 ton proizvodov in 
30 hektolitrov raznih li
kerjev.

Med vojno je bila proiz
vodnja ustavljena in šele 
julija 1947 je spet stekla 
proizvodnja likerjev, sep
tembra pa še proizvodnja 
čokolade. Istega leta se je 
tovarna preselila v nove 
prostore. Proizvodnja se je 
sčasoma dvignila na 2000. 
kilogramov kakao proizvo
dov in na 2500 litrov liker
jev dnevno. Likerje so kas
neje zamenjali fondat iz

delki, čez čas pa krem čo
kolada.

Zaradi nerentabilnosti je 
prišlo do prekinitve te pro
izvodnje in v letu 1967 do 
nakupa prve linije za proiz
vodnjo žvečilnih bonbonov 
oz. žvečilne gume.

Tovarna čokolade in pe
civa Imperial Krško seje 1. 
aprila 1970 združila z Živil
skim kombinatom Žito. V 
naslednjih letih je prišlo do 
delitve proizvodnje med 
konditorskimi proizvajalci 
v okviru Žita in v Imperialu 
se je pričela proizvajati sa
mo žvečilna guma. Tako so 
bili dani pogoji za tehnolo
ško modernizacijo proiz
vodnega procesa.

Od združitve z Žitom pa 
do danes je Imperial doživ
ljal stalni razvoj, kljub ni
hanjem na področju pro
daje. V letu 1972 je Imperi
al proizvedel 1179 ton žve
čilne gume, sedaj pa je let
na proizvodnja okoli 3000 
ton.

Zadnja leta se je Imperial 
uveljavil tudi kot izvoznik 
žvečilne gume. Izvoz je 
usmerjen na konvertibilna 
območja in je bil za letos 
planiran v višini 800 ton. 
Pri izvoznih prizadevanjih 
je pomembno sodelovanje 
s firmo Hitschler Internaci
onal, na osnovi katerega

so zasnovane tudi razvojne ja raznovrstnost asortima- 
spremembe, ki bodo stekle na, saj proizvajajo za izvoz 
v prihodnjem letu. okoli 80 različnih artiklov;

Temeljna organizacija drugi razlog pa je prilaga- 
Imperial dosega v zadnjih janje tržišču, torej proiz- 
letih dobre poslovne rezul- vodnja po naročilu, 
tate. Tudi v letošnjem letu
pričakujejo vzpodbuden Ob novih načrtih poso- 
zaključni račun, čeprav dobitve in širitve proizvod- 
planirane proizvodnje - nje se za prihodnost Impe- 
3100 ton — ne bodo dose- riala ni bati. Ob jubileju pa 
gli. Razlogov za količinsko zaslužijo vsi, ki so prispe- 
zaostajanje za planom je vali svoj delež k razvoju to- 
več, izstopata pa dva, ih si- varne, prav iskrene če- 
cer: pojavlja se vedno več- stitke.
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Nuša Ker še vari v Žitu
V četrtek, 11. decembra je bila na obisku v naši delovni organizaciji predsed

nica mesta Ljubljane, Nuša'Kerševan.
Ob tej priložnosti je gostji v enournem pogovoru direktor delovne organiza

cije Žito, Marko Sok predstavil kolektiv in razvojni program DO.
Nuša Kerševan je povedala, da je razvojni program Žita dober in da je 

sodelovanje z družbeno-političnimi skupnostmi dobro. Posebej je izpostavila 
problem nagrajevanja v naši družbi nasploh, saj je to področje tako neurejeno, 
da ni važno kaj delaš, ampak kje si zaposlen.

V prejšnji številki Glasnika smo poročali o peti 
probtemski konferenci komunistov Žita, zdaj pa 
objavljamo predlog stališč in sklepov, ki so izho
dišča za nadaljnje aktivnosti članov vseh osnov
nih organizacij ZK v Žitu.

Predsedstvo problemske 
konference je koncem no
vembra oblikovala nasled
nji predlog stališč in 
sklepov:

Stališča
1. Problemska konferen

ca ZK DO Žito zahteva, da 
pristopijo vsi samoi/jSfavni 
organi, družbenopolitične 
organizacije in vsi vodilni 
ter vodstveni delavci k ana
lizi in akciji za boljše izko
riščanje kapacitet, k spod
bujanju uveljavljanja eko
nomike in borbe za proiz
vodnjo ter kvaliteto. Izpe
ljali bomo obsežno akcijo 
za uveljavljanje inventivne 
dejavnosti.

2. Zavzemali se bomo za 
nemoteno preskrbo z mo
ko in kruhom ter za eko
nomski model, ki bo omo
gočil tej dejavnosti normal
no poslovanje. Doseči mo
ramo popolnejše obvešča
nje javnosti o stanju v na
ših proizvodnih dejavno
stih.

3. Nadaljevali bomo s 
pospeševanjem izvoza na 
osnovi razvoja izvoznih 
programov s ciljem bilanci- 
ranja zunanjetrgovinske bi
lance Žita. Zgradili bomo 
sistem stimulacije izvoza.

4. Izpopolnili bomo si
stem združevanja amorti
zacije s ciljem večje učin
kovitosti s stališča DO in 
povezovanja TOZD.

5. Komunisti Žita bomo 
vzpodbudili razprave o 
strokovni usposobljenosti 
posameznih sredin, o šti
pendijski politiki ter študiju 
iz dela in ob delu.

6. Brez strokovnih ka
drov in kvalificiranih delav
cev ne bomo dosegli 
ustreznega vrednotenja 
dela naših delavcev in ne 
bo več mogoče zagotavlja
ti nemotenega poslovanja 
naše DO. Nedvoumno se

bomo vključili v razprave 
in analize v posameznih 
sredinah o vzrokih fluktu- 
acije ter sprejeli ustrezne 
ukrepe. Načrtno bomo pri
stopili k izgradnji boljše 
celostne podobe naših po
klicev.

7. Zavzemali se bomo za 
razvoj novih proizvodnih 
programov in tehnologij na 
osnovi organiziranih inter
disciplinarnih pristopov in 
v okviru ekonomskih mož
nosti naše delovne organi
zacije.

8. Podrobno bomo pro- 
učilil ekonomsko proble
matiko TOZD Tehnični 
obrati ter se na osnovi tega 
odločili o nadaljnji usodi te 
temeljne organizacije.

9. Vsestransko se bomo 
zavzemali za večjo usposo
bitev komercialne funkcije 
in uveljavitev marketing fi
lozofije v našem poslova
nju. Prilagodili bomo orga
nizacijski model spreme

njeni zakonodaji na tem 
področju.

10. Naše skupno stališče 
je: hočemo močno delov
no organizacijo na osnovi 
močnih temeljnih organi
zacij, odgovornega sodelo
vanja ter učinkovitega in 
enostavnega modela svo
bodne menjave dela.

Sklepi
1. Komunisti Žita ohra

njamo problemsko konfe
renco ZK kot način skup
nega dela za sklepanje po
membnih dogovorov in 
kontrole izvajanja le-teh.

2. Predsedstvo problem
ske konference bo sprem
ljalo stališča in sklepe te 
problemske konference.

3. Predsedstvo problem
ske konference bo obrav
navalo vse kandidate za 
vodilna mesta (direktorje 
TOZD, direktorja DO, po
močnike in svetovalce) ter 
dala ustrezna mnenja.

4. Direktor delovne orga
nizacije je zadolžen, da po
roča predsedstvu problem
ske konference o izpolnje
vanju nalog.

TOZD Mlini: odprli 
skladišče in sušilnico
za sušenje žita
Na Šmartinski cesti v Ljubljani so v okviru Žito- 
vega kompleksa 27. oktobra slovesno odprli novo 
podno skladišče in sušilnico za sušenje žit. Obe 
pridobitvi, ki sta velikega pomena za boljšo pre
skrbo prebivalstva, sta bili zgrajeni v sodelovanju 
s soinvestitorji.

Naloge komunistov Žita

Ob otvoritvi novih objek
tov je zbranim spregovoril 
Dore Grad predsednik de
lavskega sveta TOZD Mlini. 
Med drugim je povedal na
slednje:

»Obseg našega tržišča s 
preskrbo mlevskih izdelkov 
je že pred leti zahteval več
je skladiščne kapacitete, 
vendar zaradi slabih eko
nomskih razmer te dejav
nosti nismo bili sami fi
nančno sposobni zgraditi 
novega skladišča. Spomla
di leta 1985 pa je bil med 
Zavodom za rezerve Slove
nije, Izvršnim svetom me
sta Ljubljane ih DO Žito 
sklenjen sporazum, da se z 
združenimi sredstvi zgradi 
skladišče, katerega bodo 
uporabljali vsi trije vlagate
lji sredstev. Predračunska 
vrednost je znašala cca 
200 milijonov dinarjev. Ce
lotna skladiščna površina 
znaša 3840 kvadratnih me
trov s štirimi etažami, dve
ma tovornima dvigaloma 
ter prostorom za polnjenje 
akumulatorjev.

S tem novim skladiščem 
bomo ublažili pomanjkanje 
skladiščnih zmogljivosti. 
Pričujoče skladišče je bi
stvenega pomena za ne
moteno preskrbo mesta 
Ljubljane in večjega dela 
Slovenije. Pomeni- zgled 
sodelovanja za boljšo in 
kvalitetnejšo možnost pre
skrbe, kar se vidi tudi ob 
nemoteni preskrbi 26 ob
čin, kar predstavlja 37 od
stotkov Slovenije.

medobčinska gospodarska 
zbornica Ljubljana dala os
novno iniciativo za zgradi
tev sušilnice. Ta pobuda je 
sovpadala s potrebami 
kombinata Žito, ki se je od
ločil za postavitev sušilnice 
ob obstoječem silosu v 
Ljubljani, v sodelovanju z 
Emono in Mercatorjem.

Lahko se pohvalimo, da 
je bila ta sušilnica narejena 
z minimalnimi vloženimi 
sredstvi. Podobna investi
cija je že v lanskem letu 
stala. trikrat več. S tako 
majhnimi sredstvi, kot je 
13 starih milijard, smo lah
ko zgradili to sušilnico sa
mo zate, ker je kombinat 
Žito že od vsega začetka 
načrtoval in zgradili so po- 
tebno infrastrukturo, ki je 
nujna za obratovanje sušil
nice. Zaradi dodatnih eko
loških zahtev se je gradnja 
podražila za dve stari mili
jardi. Pri pokritju tega zne
ska bomo posili za pomoč 
vse sovlagatelje.

Kapaciteta sušilnice je 
15 ton vlažne koruze na 
uro pri odvzemu vlage od 
32 na 14 odstotkov. Za 
pšenico je kapaciteta 25 
ton na uro pri odvzemu

vlage za 4 odstotke v enem 
prehodu.

Pridobitev je izredno po
membna za Emono, Mer
cator in Žito, kakor tudi za 
širšo družbeno skupnost. 
Zgrajene kapacitete so po
goj za normalno delovanje 
preskrbovalnega komplek
sa v Žitu, od skladiščenja, 
sušenja, predelave, do pa
kiranja, rinfuza transporta 
mok in silosov pri pe
karnah.

Zaradi znanih pogojev 
žitno - predelovalne indu
strije je še nekaj odprtih 
problemov za nemoteno in 
sigurno preskrbo z moko 
in kruhom. Menimo, da 
moramo dodatno zgraditi 
nove silosne kapacitete in 
povečati kapaciteto melja- 
ve in pakiranja mok, kar bo 
sprostilo možnost reagira
nja ob slabih dobavah iz 
drugih republik, kar se obi
čajno dogaja v poletnih 
mesecih. Zavzemamo se za 
izgradnjo novih silosnih 
kapacitet na Viru in ponu
jamo to možnost republi
škim rezervam in mestu 
Ljubljana. Prav tako bomo 
prosili za pomoč pri dogra
ditvi mlinskih kapacitet, saj 
zaradi znanih ekonomskih 
pogojev te dejavnosti tega 
sami ne moremo izpeljati.

Zahvaljujemo se vsem, ki 
> prispevali finančna

sredstva,vsem izvajalcem, 
vodstvu Žita in strokovnim 
službam.«

B r

Druga naša izredno po
membna pridobitev je su
šilnica za sušenje žitaric, ki 
se nahaja ob južni strani 
silosa.

Izredno zadovoljni ugo
tavljamo, da se v Sloveniji 
iz leta v leto povečuje pro
izvodnja žit in s tem tudi 
odkup tržnih viškov. Tako 
smo pred štirimi leti odku
pili le 1500 ton, letos pa že 
22.000 ton slovenske pše
nice.

Kazali so se vedno večji 
problemi pri ohranjanju 
kvalitete pšenice. Zato je

tfmm ■
O pomenu novih pridobitev temeljne organizacije Mim 
je spregovoril predsednik delavskega sveta Dore Grad

Sušilnica za sušenje žit.
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Beseda direktorja TOZD

Ob 110-letnici tovarne Šumi
Ub praznovanju po

membnejših jubilejev po-
ud! radi ocenjujemo 

prehojeno pot, ki i0 ie 
oprav, jubilant. sto&sS
'et le dolga doba, je čas ve-
ČlhrJeneraCii' zat0 o tem 
n=,jetn0 na drugem mestu našega glasila.

0 zgodovini naše tovar- 
ne le to, da se je iz prvih 
začetkov proizvodnje bon- 
Ponov in slaščic, izpred to- 
llklh let. razvila sodobna 
mehanizirana in avtomati- 
zirana tovarna, ki jo danes 

pravljajo delavci kot svojo 
temeljno organizacijo 
Združenega dela

rav tako se ob takih pri- 
ah delajo ocene o teko- 
m delu in življenju ter 

razgrinjajo načrti za naprej.
, V zaostrenih gospodar- 

^m razmerah, v katerih se 
nahajamo doma in v svetu, 

ovolj le bogata tradicija 
k" pr'2nana kvaliteta izdel- 

’ kl i° Ima zaščitni znak 
n, arne Šumi. Potrebno je 
obvladovanje vseh eko- 
tnc!^skih in drugih zakoni- 

ki vplivajo na ohra-
0 anje uspešnosti poslova-
čiuoi-6 tako bomo upravi- 
h a ' upravljanje z druž- 
°®nimi sredstvi, ki so nam 
h pana in jih nenehno 
dPpa 'li' za uspešno delo 
oelavcev v TOZD, kjer se 
Proizvajajo izdelki, katerih 
Porato ne pomeni neob- 

no življenjsko potrebo, 
D 6 0 Pomemben, poleg 
pogojev gospodarjenja, ki 
^usmerja gospodarska

5S'S!$Čn,v0 b,a90S,a'
Gil>anje ekonomske mo- 
Prebivalstva namreč ne- 

vpliva, ob nor- 
ob lh tržnih razmerah, na 
nm R Povpraševanja oz. 
km lŠnje tovrstnih izdel- 
nih Kupna moč naših ljudi 

ajoče drsi navzdol in te- 
u sledi, kot kaže, tudi ob- 
9 plasmana naših izdel-

1 v na domačem trgu. To
tudi skoraj edini, po

em be n Pa prav gotovo 
negativni trend v 

D “ŠUMI« v zadnjih 
®kaj letih. Tako lahko 

ocenjujemo, da z dopolni
lo proizvodnega proara- 
a' ki ni skromen, in po- 

j'°pn'm prilagajanjem
vnnS rUkturiraniem) proiz- 
odnje potrebam domače-

ln zunanjega trga. ki 
ga opravili v tozd. ni

so sledili dovolj intenzivni 
spremljajoči ukrepi v dru
gih delih združenega dela 
v delovni organizaciji, s či
mer bi zaustavili že zaskrb
ljujoči padec domače pro
daje in celokupnega obse
ga proizvodnje. Optimistič
no predvidevamo, da bo
mo s skupnimi močmi ta 
neugodna gibanja prebro
dili čimpreje, saj je dozore
lo spoznanje, da trg zahte
va posebno obdelavo, da 
zahteva sodobne prijeme 
trženja.

Sumi
Mnogo ugodnejši so do

seženi količinski rezultati 
prodaje na tujem trgu, saj 
izvoz že dosega skoraj če
trtino plasmana na doma
čem trgu. Izvažamo v celoti 
na konvertibilna področja 
- v ZDA, Kanado, Vel. Bri
tanijo, ZR Nemčijo itd. Žal 
pa tudi tu ne gre povsem 
gladko. Prisotna je velika 
svetovna konkurenca z niz
kimi cenami, izdelkov in 
posebnimi kvalitetnimi 
zahtevami. Ob teh čereh se 
zaustavlja tudi naš zunanji 
partner, s katerim imamo

organizirano kooperacij
sko sodelovanje.

In razvoj? V temeljni or
ganizaciji nas je zaposle
nih okoli 300 delavcev, ki 
bijemo bitko ne le za pra
vičnejše osebne dohodke, 
temveč za nadaljni obstoj 
in razvoj tovarne. Naš raz
voj smo dokaj plaho opre
delili v srednjeročnih in 
dolgoročnih planskih do
kumentih. Strategijo ures
ničevanja razvojnih ciljev 
smo zastavili v dveh med
sebojno povezanih fazah.

Cilj prve faze je eko
nomska učvrstitev temelj
ne organizacije, ki mora 
sloneti na uspešnejšem 
pridobivanju obratnih 
sredstev za redno poslova
nje ob hkratni preusmeritvi 
proizvodnje in posodobitvi 
proizvodnega programa v 
smeri dohodkovno in tržno 
uspešnejših izdelkov.

Upamo si trditi, da na tej 
poti dosegamo zadovolji- 
vejše rezultate kar potrjuje 
naslednji prikaz.

za poslovanje, saj ob ob
čutnem pomanjkanju de
narja v lasti tozd namenja
mo izredno velika finančna 
sredstva za pokrivanje 
obresti najetih posojil.

Tudi na področju spre
membe proizvodnega pro
grama ali v smeri popolno
ma novih ali -obnovljenih« 
izdelkov so opravljeni po
membni premiki. V okviru 
kooperacijskega sodelova
nja z inopartnerjem smo v 
obstoječe proizvodne pro
store vključili 4 kompletne 
proizvodne linije za sodob
nejši bonbon, dogradili no
vo .in opremili staro sušilni
co za desertne izdelke, na
bavljena sta nova zavijalna 
stroja za nove vrste bonbo-' 
nov, v zaključni fazi dogo
vorov je posodabljanje dra- 
žirne proizvodnje itd.

V It. fazi našega razvoja 
pa nameravamo povečati 
prostorske kapacitete z do
graditvijo nove proizvodne 
hale, kjer bi vzpostavili no
vo proizvodnjo desertov, s 
tem, da se v obstoječi to
varni tehnološko, sanitar
no in tehnično uredijo vsi 
tisti problemi in pomanjk
ljivosti, ki jih v tem trenut
ku, zaradi objektivnih in tu

1984 1985 I—IX/86
Akumulacija 2.727.496

indeksi
primerjava

33.399.954 209.535.071

1—IX/86 l-IX/86/84 85/84
627,4 7.682,3 1.224,6

1983 1984 1985 I—IX/86
Lastni viri 
obratnih 
sred. v% 21,4 15,3 27,3 30,1

Zlasti pomembno je, da 
povečujemo lastne vire po
trebnih obratnih sredstev

di subjektivnih razlogov ne 
moremo izpeljati, ki pa ne 
spadajo v okvir sodobne

Dvorišče Šumija pred šestdesetimi leti.

proizvodnje živilskih izdel
kov (pralnica embalaže, 
mehanična delavnica s 
skladiščem rezervnih 
delov).

In na koncu: V kolektivu 
se moramo zavedati, da 
čas vedno hitreje teče, da

bi upravičeno ob nasled
njem jubileju tudi nas, se
danje upravljalce, lahko 
pohvalili, tako mi izražamo 
našim predhodnikom vse 
priznanje za dobro in plo
dovito delo ob razvoju to
varne. Čestitam!

Janez Škraba

Tehnično 
tehnološki 
razvoj Šumija
Podjetje Šumi je 1876. leta ustanovila Josipina 
Šumi, po kateri tovarna še danes nosi ime. Njen 
naslov je bil: Josipina šumi - izdelovalka slaščic 
in kandita. Celotna proizvodnja je slonela izk
ljučno na ročnem delu in je obsegala običajno
merkantilno blago.

Šele po prvi svetovni voj
ni, ko je podjetje odkupil 
znani ljubljanski tovarnar 
Dragutin Hribar, je dobilo 
podjetje značaj tovarne. 
Razširil je delavnice, po
stavil lastno parno centralo 
in nakupil nekaj strojev. 
Produkcijo slaščic je pove
čal ne le po količini, am
pak tudi po izboru.

S to modernizacijo je po
djetje naredilo znaten ko
rak naprej. Glavni del pro
izvodnje je tedaj tvorila iz
delava trdih bonbonov, ne
koliko se je povečala tudi 
proizvodnja nekaterih de
sertnih izdelkov. Razne vr
ste peciva so izdelovali v 
lastni prodajalni, kajti roč
na izdelava ni dovoljevala 
prodaje na veliko.

Med drugo svetovno voj
no je podjetje kupilo nekaj 
rabljenih strojev za proiz
vodnjo bonbonov. S proiz
vodnjo čokolade še niso 
mogli začeti, ker delno na
bavljen strojni park za ta 
namen ni bil zadosten.

Od osvoboditve do leta 
1960 je podjetje kupilo več 
strojev in v letu 1958 tudi v 
celoti osvojilo proizvodnjo 
čokolade, še poprej pa 
proizvodnjo napolitank.

Ohranjeni podatki pove
do, da je bilo proizvedeno 
v letu 1959 vsega 8,53 ton 
letno na osebo, v letu 1975 
že 18,5 ton, upoštevajoč 
vse zaposlene delavce, da 
bi v letu 1983, ko je bila 
proizvodnja največja, nare
dili 24 ton in pol na zapo
slenega.

V letih 1960 do 1964 je 
bilo čutiti stagnacijo v raz
voju tovarne, saj so bili

proizvodni stroji v kandit- 
nem oddelku že močno za
stareli, izkuha in predelava 
bonbonskih mas pa je bila 
močno razrobljena na več 
strojih manjših zmogljivo
sti. Karamelne mase so va
ljali ročno na primerno ve
likost kock in ročno zavija
li, zavijalnih bonbonskih 
strojev je bilo malo, pa še 
ti so bili izrabljeni. Zavija
nje v celofanske vrečke je 
bilo pav tako ročno.

Po letu 1964 je bila mo
dernizirana proizvodnja 
bonbonov z nabavo plastik 
linije (Melzi) in stroja za iz- 
kuho bonbonskih mas-, ka
ramelnega stroja, pakirne- 
ga stroja in kasneje zavijal
nih bonbonskih strojev.

Nič bolje ni bilo v proiz
vodnji desertov, ki je slo
nela na izključno ročnem 
delu. Leta 1964 so pridobili 
stroj za vlivanje desertnih 
mas. Do tedaj so vlivali v 
kalupe ročno, za nekatere 
artikle je to kljub stroju 
ostalo tudi vnaprej.

Velja omeniti, da je bil 
Šumi leta 1966 eden prvih, 
ki je osvojil proizvodnjo 
kakovostne žvečilne gume 
in kandiranega sadja. Žal 
je proizvodnja kandiranega 
sadja tekla samo dve leti 
zaradi majhnega povpraše
vanja po tovrstnem speci
fičnemu izdelku.

Kljub vsemu je bilo ob
dobje1 med 1960 in 1970 
uspešno. Ne smemo na
mreč prezreti izredno tež
kih prostorskih in nevzdrž
nih delovnih pogojev v to
varniškem objektu v ljub
ljanskem Gradišču.

Nadaljevanje na 6. strani



6. stran glasnik december 1986

Nadaljevanje s 5 strani
Prišlo je leto 1969 in z 

njim integracija z Živilskim 
kombinatom Žito. Kolektiv 
Šumija je uvidel, da je zao
stal v razvoju. Tako maj
hen, kot je bil, s sorazmer
no mnogoterimi tehnologi
jami, ni mogel več uspešno 
konkurirati ostalim tovrst
nim jugoslovanskim po
djetjem, ki so v predhod
nem obdobju napravili ve
lik korak naprej. Izvedena 
je bila delitev dela po teh
nologijah, tako da se je 
proizvodnja žvečilne gume 
leta 1970 prenesla v Krško. 
Prenos proizvodnje čoko
lade v Gorenjko, ki je bila v 
sestavi tovarne Šumi, je bil 
izveden že prej.

Po letu 1970 so v. Šumiju 
razvijali proizvodni pro
gram vseh vrst bonbonov 
in desertnih izdelkov, opu
stili pa zastarelo in neaku- 
mulativno proizvodnjo na
politank. Začela se je in
tenzivna modernizacija 
proizvodnje, zlasti v kan- 
ditnem oddelku, kar je 
imelo velik vpliv na hiter 
dvig proizvodnje v kvanti
tativnem in kvalitativnem 
obsegu. V letu 1969 je bilo 
proizvedenih 3145 ton, v 
letu 1975 pa že 4480 ton in 
to brez opuščene proiz
vodnje napolitank in žve
čilne gume.

Utesnjenost proizvodnih 
prostorov v Gradišču je 
onemogočila vsakršen na
daljnji razvoj tovarne Šumi, 
zlasti desertnega oddelka, 
ki je ostal na tehnološkem 
nivoju iz 60. let. Nefunkci
onalni prostori v stari 
zgradbi, brez potrebne sta
tike, niso dovoljevali nobe
nih večjih posegov in obre

menitev sodobnih strojev.
Sklep o izgradnji nove 

tovarne Šumi je bil začetek 
novega dejanja v razvoju 
temeljne organizacije. Po
leti 1974 je kolektiv Šumija 
skupaj z delavci kombinata 
slavil novo delovno zmago 
- začetek proizvodnje v 
novi tovarni na Šmartinski 
cesti.

Ob preselitvi je prav go
tovo največ pridobil de
sertni oddelek, saj je začel 
proizvajati s popolnoma 
novimi tehnološkimi so
dobnimi stroji. Podatek, da 
so iz starega Šumija prese
lili le dva pakirna stroja, 
pove vse.

Po letu 1975 je bilo v raz
voju tovarne Šumi krajše 
obdobje konsolidacije, 
premagovanja in reševanja 
težav, ki se normalno po
javljajo ob novogradnjah. 
Tovarna se je tudi finančno 
okrepila, da bi lahko v letih 
1978-80 ponovno naredili 
velik investicijski korak. 
Spogledovali so se z najso
dobnejšo tehnično in teh
nološko' opremo za proiz
vodnjo bonbonov in linijo 
za proizvodnjo karamel ter 
z dvema zavijalnima stroje
ma. Leta 1980 je bila inve
sticija realizirana. Ne sme
mo pozabiti tudi ponovne 
oživitve proizvodnje lizik v 
tem obdobju z nabavo (za 
tisti čas) sodobne linije li- 
zalk Aguarius. Šumi je na
mreč že v šestdesetih letih 
proizvajal lizike na stroju 
Futurus, vendar je zaradi 
težav na stroju (ročnega 
zavijanja) proizvodnjo opu
stil.

Prav posodobitev proiz
vodnje bonbonov, karamel 
in proizvodnje lizik so bili

Šumi v Gradišču.

osnovni temelji za nadaljnji 
dvig kvalitete in s tem od
prte poti naših proizvodov 
na svetovno tržišče in ko
operacijskega sodelovanja 
^ inozemskimi partnerji 
(Hitschler). V nadaljnjih le
tih do danes se je dopol
njeval strojni park z zavijal- 
no-pakirnimi stroji, zlasti 
se je po letu 1980 razvijala 
kooperacija s firmo Hi
tschler. Rezultat tega so
delovanja so skupna vlaga
nja v program softi kara
mel s štirimi linijami za to
vrstno proizvodnjo.

V letu 1983 je dosegla 
proizvodnja v TOZD Šumi 
najvišji nivo doslej (količin
sko!), saj je bilo proizvede
no kar 6660 ton izdelkov.

In načrti za naprej?
Šumi bo sledil, novim

Vrtiljak novoletnih želja 
(ali kako doseči nemogoče)
(Vsaka podobnost z resničnostjo je zgolj — ampak 
čisto zares, samo - slučajna!)

Razmišljanja v družini 
Proletarec:
- Oče: »Če bi si za pri

hodnje leto zrihtal en boljši 
popoldanski fuš, bi si lah
ko kupil starega fičaka, da 
se ne bi na poti na šiht 
stalno drenjal po avto
busu.«
- Mati: »Pri hrani mo

ram še bolj stiskat, pa bom 
lahko končno kup'la en ši
valni stroj, saj so nove cu
nje tako drage...«
- Sin: »Vsi moji sošolci 

imajo vsaj bicikl, eni že ce
lo stroj (beri: motor), jest 
pa pri 14-ih še peš hod’m. 
Bom tud’ jest eno stvar na- 
bavu. Ni kej, stara se bosta 
mogla enkrat mal' izprsit.«

Razmišljanje v tovarni 
Večna izguba:

- Direktor Kislič: »Ne- 
glede na slab položaj naše 
firme, moramo dvigniti ni
vo osebnih dohodkov, saj 
imam že celih 10 milijonov 
manj plače kot kolega iz 
firme Zlati novci. Drugače 
ne bom mogel poleti z njim 
na dopust.«

- Računovodja Zvitko: 
»Tistih par milijard sred
stev moram .pri bilanci pri
krit in prenesti v drugo le
to, drugače nam občina ne 
bo dala obljubljene po
moči.«
- Vzdrževalec Kijučav- 

nik: »Hudiča, zdaj že ključi 
pri tej firmi niso več taki 
kot včasih. Doma se mi je 
že tretji zlomil. Si bom spo
sodil kar ta novo garnituro.

Razmišljanja v občim 
Davkožer:

-r- Tovariš Občinar: »Hia’ 
mandat se mi izteka. Slišat 
pa je, da nisem preveč pri
ljubljen, še posebej v go
spodarstvu ne. Morda bi 
pa vseeno ukinili tistih pet 
procentov izrednega dav
ka, da pridobim glasove za 
še en mandat. Potem jim 
bom pa dal spet vetraI«

Čeprav manjka še neka) 
višjih nivojev, o njih ni za
pisa. Pa ne, da tam čisto 
nič ne razmišljajo, pač Pa 
so njihova razmišljanja na
vadnim zemljanom v glaV' 
nem prikrita. Res pa je še 
nekaj: tudi v izmišljenih 
deželah na višjih nivojih ni
majo neuresničljivih
želja...

Srečanje pokroviteljev 
pohoda v Žitu

Delovna organizacija Ži
to je v četrtek, 11. decem
bra gostila predstavnike 
sponzorjev tradicionalnega 
majskega pohoda -tPo po
teh partizanske Ljubljane« 
oziroma zdaj »Po poteh 
spominov in tovarištva«.

Odbor za organizacijo 
pohoda je ob tej priložno

sti podelil dolgoletnim po
kroviteljem te manifestaci
je posebna priznanja, saj je 
bila letos 30-letnica začet
ka te akcije. Med drugimi 
je priznanje dobila tudi na
ša delovna organizacija, ki 
podpira tako množični del 
pohoda, kot tudi športne 
prireditve ob njem.

Predsednica mesta Ljub
ljane, Nuša Kerševan je na 
srečanju poudarila, da j® 
postala akcija pohoda že 
znamenitost, po kateri 
Ljubljano poznajo tudi že v 
tujini. Posebej se je zahva
lila vsem delovnim organi
zacijam za finančno po
moč; Žitu pa tudi za orga
nizacijo tega srečanja.

Zahvala

Ob boleči izgubi moje drage sestre Olge se 
zahvaljujemo vsem sodelavcem 

računovodstva za izrečena sožalja in 
darovano cvetje, ter spremstvo na njeni 

zadnji poti.

Sestra Vera Volčini in vsi njeni.

tehnično-tehnološkim do
gajanjem v tehnologiji in 
proizvodni opremi na po
dročju konditorstva. Staro 
se bo moralo umikati nove
mu - sodobnejši in pro
duktivnejši opremi in teh
nologiji. V pripravi je reali
zacija investicije posodobi
tve dražiranja. Dolgoročni 
cilj pa je razširitev proiz
vodnih programov in s tem 
graditev novega proizvod
nega objekta.

Branko Mihelič
Marko Sok prejema priznanje 
Ljubljani.

za dolgoletno pomoč pri organizaciji pohodov v



Tudi letos podeljene 
jubilejne nagrade
Vsako leto se ob izteku koledarskega leta spom
nimo na vse tiste delavce med nami, ki že deset, 
dvajset ali trideset let delajo v naši delovni orga
nizaciji, ali pa so združevali delo nekaj časa v 
drugih organizacijah in letos slavijo okrogli 
delovni jubilej.

Naše temeljne organiza- 
'l.e Podeljujejo nagrade in 

Poznanja jubilantom ob ra- 
tenih priložnostnih slo

vesnostih: ponekod ob 
Praznovanju 29. novembra,
<iiv ie na letnih zborih sin- 

alnih organizacij ali pa
leta braznovaniu Novega

TnT4*o so letos letos v 
Mlini pripravili pode- 

n: v Priznanj ob praznova
nju dneva republike. Hkrati 
ni or9anizirali tudi sreča- 

I z njihovimi upokojenci. 
n. Prijetnem in sloves
ni , vzdušju so podelili 
devehm23 okrogle jubileje, 
knir m Posameznikom pa 

'nzne nagrade, ki jim jih
kov=d® lla komisija za odli
ka n n-a v znak priznanja
za Požrtvovalno delo.
ŠumnJ)na organizacija 

it ZKnr ,e združila z letnim 
sSm sindikata kar tri 

ji 29 nn°st': praznovanje
i obstn°Vembra' 110-letnico 
(t nih „,a 'n Podelitev jubilej- 
cr bo tat9rad za delovno do- 
6 ioženia-,93 vedre9a razpo- 
n v ii* 2ares ni manjkalo. 
t okrn„l U 1986 50 dopolnili
’ delovno S®'® za skupno
if delavci d bo naslednji so-

8 Pekarstvo
li ntlsteninarstvo 
l' .^Pekarna 
t ■gUibljana; ________
f 1° let:j fe 'rena

! Bal-artin 
r Dol'C 'Slam 

LazaJl Liub'ca

S-r
fi« Fikreta

<laV:Čk„Tomo

S-plal

Pp, 6 Ana

V^Jo|Meariela 
Ce|j Helena

n° let

30 let:
Horvat Ludvik

DE Pekarna Center:
10 let:
Balija Šečiri 
Harbaš Šefik 
Tumara Džuro
20 let:
Kadič Josip 
Možek Anton 
Rozina Janez

30 let:
Lavrinc Štefka 
Novinič Avgust

DE Pekatete:______
10 let:
Bajrič Esma 
Vručinič Sava

20 let:
Capuder Nikolaj

30 let:
Bečirovič Jožefa

DE Pekarna Kamnik:
10 let:
Puntar Edo
20 let:
Krošelj Veronika 
Vombergar Ciril

DE Pekarna 
Kočevje:_________
10 let:
Križanič Drago 
Mikuž Franc 
Vidervol Albina

20 let:
Mušič Katarina 
Pantar Frančiška

30 let:
Kavčič Martin 
Prelesnik Jože 
Zore Franc

DE Mlin Vrhnika:
10 let:
Zenkovič Rasim

CeJn°žica
TreUnak Slavko

6ežinkarna<4ia£ad:
1° !et:

aSfsa,
B° 'et

^Cga°.o

DE Pekarna 
Trbovlje
10 let:
Grošičar Zoran 
Ledinek Roman

20 let:
Karič Zaim 
Lucu Štefanija

TOZD Mlini 
DE Ljubljana:
10 let:
Šuštar Janez 
Semrajc Matjaž 
Marjetič Darja

20 let:
Golubič Martin 
Kogovšek Janez 
Polič Milan 
Unuk Jože

30 let:
Černak Matija 
Planinšek Anton 
Prošič Adil

DE Domžale:
20 let:
Lipovšek Jože

20 let:
Jereb Dominik 
Sedej Julij 
Sotler Albert
30 let:
Mivšek Feliks

DE Skladišče Novo 
mesto
30 let:
Radešček Anton

TOZD Pekarna 
Vrhnika
10 let:
Blaško Benjamin
20 let:
Bunjevčevič Nikola 
Slavec Jakob 
Sedej Franc

30 let:
Filipič Marija 
Majer Tilka 
Rožmanec Tončka 
Šivec Francka

TOZD Tehnični 
obrati___________
10 let:
Dodič Evgen 
Osolnik Slavko 
Prezelj Franc
20 let:
Drčar Janez

30 let:
Ferko Karel 
Sešek Lado

TOZD Blagovni 
promet__________
10 let:
Bračko Marika 
Čačovič Jana 
Geratič Beti 
Pečnik Milica 
PucerDušan 
Robežnik Majda
20 let:
Čeh Vlasta

30 let:
Leben Milena 
Martinčič Vlasta 
Novakovič Željko 
Puntar Jože

DSSS
10 let:
Badovinac Janko 
Dolinar Cirila 
Dornik Hilda 
Isakovič Goranka 
Krsmanovič Mija 
Košir Franc 
Marn Bronka 
Meze Mladen 
Pestotnik Romana 
Stankovič Milja 
Svetina Marko 
Štebih Breda 
Vodnjov Marija 
Zavodnik Janez 
Župec Marija

20 let:
Burnik Angela 
Guzelj Mira 
Kajdiž Herta 
Kovačevič Marija 
Novoselič Evsta 
Rihter Sonja 
Vignjevič Mira 
Zagožen Jakob

30 let:
Pančur Rezka

na slovesnosti v Mlinih se je zbralo tudi veliko število upokojencev, ki so v 
prijetnem klepetu obujali spomine na njihove delovne dni.

TOZD Šumi
10 let:
Alagič Hamida 
Bajrektarevič Fahira 
Baznik Ivan 
Dujmovič Mi leva 
Džurič Stojanka 
Ferjančič Marko 
Furlan Slavica 
Jankovič Persa 
Jungič Mirjana 
Lazarevič Ljubica 
Lupše Branislava 
Mikuž Stanko 
Mrkonja Jelena 
Pavič Mi leva 
Šimič Vuka 
Tominc Milka 
Tripunovič Jelisavka
20 let:
Avsec Karla 
Horjak Karolina 
Ivič Ana 
Mehič Safet 
Ručigaj Alojz 
Škraba Janez 
Štergelj Sonja 
Vidmar Janez
30 let:
Eržen Anton 
Križmanič Frančiška 
Kumše Anton 
Novak Rozina 
Svetek Joža

TOZDTriglav- 
Gorenjka_____
10 let:
Beravs Marija 
Černe Franci 
Dolenc Marta 
Jeglič Franc 
Rudaj Hasan 
Rutar Darko 
Stolnik Jožica 
Šabič Asima 
Špur Blažo 
Zečevič Nevenka
20 let:
Arh Tilka 
Demšar Pavla 
Goričnik Cveta 
Knafelj Jože 
Kurent Pepca 
Rudolf Helena 
Valjevec Matevž

30 let:
Jarkovič Franci 
Jakopič Daniela 
Luzar Martin 
Rupar Vinko

TOZD Pekarna 
Dolenjska
10 let:
Baša Ivan 
Berbič Harun 
Bilič Jožo 
Blatnik Vesna 
Jerman Mihael 
Radovan Jože 
Staniša Branko

20 let:
Dragan Jožica 
Duh Alojz 
Perše Ivanka 
Primc Marija
30 let:
Šutej Alojz

TOZD Imperial 
Krško
10 let:
Gerjevič Jožica 
Horvat Jože 
Ivanjšek Tatjana 
Jalovec Darinka 
Pflega Olga 
Plut Zdravko 
Stipič Marija 
Šušterič Marinka 
Trivunovič Rozika 
Valenčak Magda 
Vesel Štefka 
Vrančič Zdenka 
Zidar Marija 
Žičkar Ljudmila 
20 let:
Arh Anica 
Marčen Darinka 
Pirc Cvetka 
Preskar Marija 
Ratkovič Matilda 
Zidar Jože 
Žibert Marija
30 let:
Zvar Martina 
Račič Anton

TOZD Pekarna 
Krško
10 let:
Koprivc Ana 
Škofljanc Drago
20 let:
Grmšek Alojz 
Kodrič Marjana 
Pešič Veronika 
Pribovšek Ivan 
Zorko Franc 
Žarn Jože

TOZD Pekarna 
Kranj____________
10 let:
Seferaj Alija 
Šemrov Tine
20 let:
Ramič Mustafa

30 let:
Bobnar Janez 
Maček Franc 
Špik Filip

TOZD Maloprodaja
10 let:
Husič Danica 
Lakovič Darko 
Tomše Milena
20 let:
Čepeljnik Jadranka 
Jakoš Antonija 
Osolnik Marija 
Osterman Nada
30 let:
Jankovič Antonija 
Košir Ljudmila 
Zaubi Ivanka

Posebna priznanja 
v Triglav-Gorenjki
V TOZD Triglav-Gorenjka 
Lesce so ob 20-letnici ob
stoja pekarne Lesce podeli
li v soboto, 6. decembra 
priznanja za uspešno delo 
v pekarni od pričetka obra
tovanja naslednjim de
lavcem:
Pfajfer Janez 
Ros Janko 
Pristov Mira 
Skočir Danilo 
Štravs Aldo 
Tavčar Marjan 
Bric Robert 
Pungaršek Jože 
Glavač Jože

Slovesna podelitev jubilejnih nagrad v Mlinih.
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Kotiček za zdravnika

Rekreacija — prvo »zdravilo« 
v zdravljenju hipertonije

S telesno aktivnostjo 
skušamo svoj organizem 
privaditi na obrambno pri
pravljenost, če že ne more
mo iz svojega poklica in 
okolice odstraniti tiste de
javnosti, ki pripeljejo do 
stresnih situacij.

Taka aktivnost mora biti 
dovolj intenzivna in trajati 
dovolj dolgo, da nam iz
boljša fizično in psihično 
kondicijo. Dobra kondicija 
ne pomeni le večje spo
sobnosti prenašanja fizič

nih naporov, temveč po
meni boljšo obrambo orga
nizma pred psihičnimi pre
tresi, manjšo reakcijo or
ganizma nanje in s tem 
zmanjšan škodljivi vpliv 
stresov. To pomeni, da bo 
dobro treniranemu orga
nizmu krvni pritisk manj in 
počasneje porastel in šte
vilo srčnih utripov v minuti 
bo manjše. Tudi ostali zna
ki splošne vznemirjenosti 
bodo manj izraženi in ves 
organizem se bo hitreje

umiril. Ob dobri telesni pri
pravljenosti se zmanjša tu
di potreba po spanju. Za 
počitek je potrebnih manj 
ur, vendar je to spanje 
gl obje in mirnejše. Tudi 
apetit, če je bil doslej pre
velik, se zmanjša, človeku 
tekne bolj lahka, zdrava 
hrana, s tem se telesna te
ža približa idealni, maš
čobno tkivo izginja, mišič
na masa raste.

Vse našteto vpliva na 
večjo razvitost krvožilneoa

sistema, poveča se »rezer
voar« krvi, zmanjša se 
obremenitev srca in velikih 
žil, pri naporu pa to vodi k 
znižanju krvnega pritiska.

Boljšo telesno kondicijo 
si pridobimo s pravilnim 
treningom in z zdravo te
lesno vadbo. To pa ne po
meni, da smo z desetmi
nutno gimnastično vajo na 
dan naredili nekaj za svoje 
telo. Samo določene teles
ne vadbe izboljšujejo kon
dicijo. Tek in hoja, kolesar-

Nagradna križanka »Pekarna Kranj«
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Rešitev nagradne križanke »Pekarna Dolenjska« iz prejšnje številke
Vodoravno: policaj, oporoka, pekarna, Fernandel, TE, V, odbor, Ati, Kava, I, slanik, aco, cesta, aki, Lim, ona, Buda, 

I, Enej, arara, past, ST, mamut, TNT, skala, psi, Utok, ano, CE, Sl, in, TK, izba, Ife, agava, zar, Rn, pola, osa, KI, gaz! 
noj, KK, RZ, oddajniki.

Med pravilnimi rešitvami je žreb izbral naslednje nagrajence:
1. nagrada, 500 din: Trobec Regina, TOZD Pekarstvo in testeninarstvo, DE Pekatete
2. nagrada, 300 din: Pucer Tina, Koštabona 1, 66274 Šmarje
3. nagrada, 200 din: Frlež Anica, TOZD Pekarstvo in testeninarstvo, DE Pekatete
Rešitev nagradne križanke »Pekarna Kranj« pošljite do 31. januarja na naslov Uredništva. Čakajo vas višje 

nagrade! .

jenje, plavanje, veslanje in 
tek na smučeh so aktivno
sti, pri katerih pospešimo 
krvni obtok in dihanje v bli
žino zgornje meje svoje 
zmogljivosti. Le napor, pri 
katerem se dobro preznoji
mo in pospešimo srčni 
utrip v presledkih čez 140 
do 160 utripov v minuti, 
vsaj za 20 minut, nam bo 
počasi izboljšal kondicijo, 
če bomo ponavljali vadbo 
vsaj petkrat na teden.

Vse druge oblike telesne 
aktivnosti so neprimerno 
manj koristne za telo, seve
da, tudi to je boljše kot te
lesna neaktivnost. Za pri
mer: trem uram balinanja 
ali kegljanja ustreza 10 do 
15 minut intenzivnega 
teka.

če imate slabo kondici
jo, pričnite s telesno vadbo 
postopoma. Kdo naj vadi 
in koliko je določeno s 
stopnjo bolezni visokega 
krvnega pritiska, z učinko
vitostjo terapije, s stopnjo 
okvarjenosti srca in ožilja 
ter s spremljajočimi bolez
nimi. To se pravi: napor 
mora biti individualno do
ziran.

Pred začetkom in izbiro 
vadbenega programa se 
obvezno posvetujte z 
zdravnikom. Starost ni 
omejitev za trening, saj je 
tudi velik del 70-80-letni- 
kov sposobnih večjih teles
nih naporov. Če je potreb
no, vas bo zdravnk poslal 
še na poseben pregled. 
Tam vam bodo pri različ
nih obremenitvah merili 
krvni pritisk. Če bo ta pora
sel nad 180/120 mm Hg ali 
če bi se pojavili znaki od
povedovanja srca, ali na
padi bolečine za prsnico, 
se takemu pacientu svetu-" 
jejo manjše obremenitve in 
primerno zdravljenje.

Bolniku s hipertonijo 
svetujemo, da preživi letni 
dopust ob morju spomladi 
ali jeseni. Poletne vročine 
in sončenje lahko pripelje
jo do usodnega poslabša
nja bolezni. Prav tako so 
nevarne vroče kopeli in 
savne. Zato ne priporoča
mo plavanja v bazenih ter
malnih zdravilišč. Svetuje
mo, da vroče poletne dni 
preživijo zunaj mest, v 
hladnih gozdovih sredo
gorja do 1500 metrov nad-

Zobna ambulanta na 
Šmartinski pričela z delom

S 17. novembrom je 
zobozdravstvena ekipa v 
sestavi: dr.Tatjana Čufer, 
zdravnica, medicinska 
sestra Mojca Rudolf, 
zobna asistentka, pričela 
z delom v novi zoboz
dravstveni ordinaciji na
še Ambulante medicine 
dela. Pravico koriščenja 
zobozdravstvenih storitev 
imajo vsi delavci BTC, 
JULON, INDOS in ŽITO 
po razporedu, ki ga pri
pravi zobna ambulanta.

-Pacienti z bolečinami 
imajo prednost ob pone
deljkih in torkih od 12.00 
do 14.00 ure, ob sredah, 
četrtkih in petkih pa od 
7.00 do 9.00 ure.

V Žitovi strokovni služ
bi poteka obdelava anali
ze interesa delavcev za 
koriščenje zobozdrav
stvenih uslug v naši am
bulanti. Na osnovi ugoto
vitev analize se bo stro
kovna služba z osebjem 
zobozdravstvene ambu
lante dogovorila za naju

streznejši pristop nude
nja zobozdravstvenih
storitev, o čemer bomo 
delavce pravočasno ob
vestili.

glasnik
glasilo delavcev živilskega kombinata žito ljubljen*

Izdaja Živilski kombinat ŽITO 
Ljubljana, Šmartinska 154. 
Glavna in odgovorna urednica 
Zlata Vidmar Uredništvo: Žito. 
Šmartinska 154, telefon: (061) 
442-981, int. 238. Ureja uredni
ški odbor. Urednik in novinar: 
Marko Pograjc. Tehnični ured
nik: Avgust Cerar. Tisk: ČGP 
Delo. TOZD TČA. Ljubljana. Ti
tova 35

morske višine. Hoja v viso
kogorskem svetu, nad 
2000 metri ni priporočljiva.

Da bi bolnik z zvišanim 
krvnim pritiskom živel pol
no življenje in užival v 
vsakdanji sproščujoči te
lesni vadbi ter uspešno 
opravljal svoj poklic, se 
mora ravnati po navodilih 
svojega zdravnika.

Delo primerno za 
hipertonika in 
neprimerni poklici

Ni vseeno, kakšen je po
klic bolnika z zvišanim krv
nim pritiskom. Načeloma 
naj ne bi menjali svojega 
poklica, vendar odsvetuje
mo menažerska dela, dela 
na višini, dela pri slabo zaš
čitenih strojih, dela ob od
prtem ognju in veliki vroči
ni in dela z občasnimi mak
simalnimi napori. Odsvetu
jemo dela v treh izmenah, 
tekmovalno preseganje 
norm. Delovni teden naj 
traja največ 42 ur in naj bi 
bil brez nadur. V organiza
cijah in društvih naj hiper- 
tonik ne sprejema zadolži
tev, ki bi ga znatneje obre
menjevale in izpostavljale 
stresom.

Veselje, ki ga bo imel bol
nik pri opravljanju svojega 
dela, ga bo obvarovalo 
škodljivih posledic psihič
nih obremenjenosti pri izvr
ševanju najodgovornejših
nalog.

Delazmožnost
hipertonika

Pri ocenjevanju dela- 
zmožnosti upoštevamo 
predvsem stopnjo hiper- 
tenzije, dosedanji potek, 
organske komplikacije ter 
spremljajoče fizične de- 
javnke (sladkorna bolezen, 
debelost, zvišane maščobe 
v krvi in nezdrave razvade). 
Oziramo se tudi na vrsto te
rapije, na nastop kriz, na 
starost ter osebnost bol
nika.

Če bolniku nekajkrat v 
razdobju več ur zmerimo 
diastolični krvni pritisk, ki 
je 125 mm Hg ali več (to je 
spodnji krvni pritisk), je ta 
nesposoben za vsako orga
nizirano delo, dokler traja 
tako povišan krvni pritisk- 

Dr. Bogo Rajič


